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حضور بانک تجارت در سومین 
همایش اقتصاد صنایع پلاستیک ایران

بانک تجارت با حضور در سومین همایش ملی اقتصاد 
صنایع پلاســتیک در ایران خدمات خود را به فعالان 
اصلی این صنعت کشور معرفی کرد.  به گزارش روابط 
عمومی بانک تجارت، سومین همایش ملی اقتصاد صنایع 
پلاستیک در ایران با حضور بانک تجارت، طی روزهای 
دوم و ســوم خردادماه در محل هتل المپیک در حال 
برگزاری است. مرعشی رئیس اداره بانکداری تجاری به 
همراه جمعی از کارشناسان این اداره روز دوشنبه دوم 
خردادمــاه با حضور در این همایش به معرفی خدمات 
و محصولات قابل ارائه بانک تجارت به فعالان کلیدی 
صنعت پلاستیک پرداختند. بانک تجارت به عنوان بانک 
نخست صنعت پتروشیمی کشور با هدف ارائه خدمات 
تامین مالی زنجیره تولید با مغتنم دانســتن حضور در 
این همایــش در نظر دارد از طریق برقــراری ارتباط 
مســتحکم با صنایع پایین دستی پتروشیمی ازجمله 
فعالان صنعت پلاستیک ایران طرح تامین مالی زنجیره 
تولید SCF را برای این حوزه اقتصاد کشــور عملیاتی 
سازد. سومین همایش ملی اقتصاد صنایع پلاستیک در 
ایران با سخنرانی دکتر عبده تبریزی اقتصاددان و استاد 
دانشگاه، دکتر پویا جبل عاملی مشاور رئیس کل بانک 
مرکزی و دبیر علمی همایش و آزرمند مدیر اداره تامین 

مالی زنجیره تولید برگزار می شود.

اولین جلسه هم اندیشی معاونین 
فناوری اطلاعات بانک های کشور به 
میزبانی بانک ملی ایران برگزار شد

  دکتر علیرضا ماهیار عضو هیات عامل و معاون فناوری 
اطلاعات و شــبکه ارتباطات بانک ملی ایران در اولین 
نشست هم اندیشــی معاونان فناوری اطلاعات بانک 
های کشور که به میزبانی این بانک برگزار شد، گفت: 
با آمدن پدیده هایی همانند متاورس، بانکداری کشور 
متحول خواهد شد و ورود فین تک ها به شبکه بانکی، 
بانکــداری تمام دیجیتال و بانکــداری فین تکی را در 
آینده رقم می زند. به گزارش روابط عمومی بانک ملی 
ایران، علیرضا ماهیار در این نشست با اشاره بر چالش 
های بخش فناوری اطلاعات در نظام بانکی کشــور و 
بحث های تکلیفی بانک ها در این حوزه اظهار کرد: با 
تمام این مســایل، نمی توان از بحث نوآوری غافل شد 
و بانــک ها باید خود را با روند جهانی پیش رو تطبیق 
دهند.  وی با اشاره بر شرایط دوران پسا کرونا در کشور 
افزود: کرونا سبب شد شبکه بانکی رشد چشمگیری به 
ویژه در بانکداری الکترونیک داشته باشد و بسیاری از 
فرآیندها همانند احــراز هویت دیجیتال در این بازه با 
سرعت بیشتری محقق شوند.  ماهیار بیان کرد: اکنون 
در حوزه تجهیزات و زیرساخت ها از جمله اپلیکیشن 
های بانکی یا نرم افزارها نسبت به کشورهای منطقه و 
بسیاری از دیگر کشورها پیش هستیم اما باید در حوزه 
هوش مصنوعی بیشتر تلاش کنیم.  عضو هیات عامل 
و معاون فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات بانک ملی 
ایران در ادامه به برخی چالش های نظام بانکی از جمله 
اجرای کارمزد محوری اشاره و خاطر نشان کرد: اکنون 
تراکنش های بانکی در بسیاری از کشورها نه از طریق 
پیامک بلکه ســایر ابزارها همانند اپلیکیشن ها اطلاع 
رسانی می شــوند و بانک های داخلی نیز باید در این 
مسیر حرکت کنند.  در ادامه، معاونان فناوری اطلاعات 
سایر بانک ها نیز به بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات خود 
پرداختند.  لزوم افزایش تنوع محصولات دیجیتالی در 
حوزه بانکداری، حرکت به ســوی بانکداری پلت فرمی 
و چالش های آن برای بانکداری دیجیتال، داده محور 
نبودن شــبکه بانکی، چالش های جذب و نگه داشت 
نیروی انسانی در حوزه فناوری اطلاعات و… از جمله 

مباحث  مهم طرح شده در این نشست بود.

آینده نئوبانک ها، ارائه سرویس
 در شبکه های اجتماعی است

طی چند ســال اخیر حتما کلمــه نئوبانک به گوش 
تان خورده است. سرویســی نوپا که راهی است برای 
تســریع ارائه خدمات بانکــی و ارزش افزوده در حوزه 
های مختلف به مشــتریان تا در کمترین زمان بتوانند 
با استفاده از خدمات ترکیبی سرویس های مورد نظر 
خود را دریافت کنند. به نقل از روابط عمومی بانک ایران 
زمین ؛ بانک ایــران زمین نیز همانند تعدادی از بانک 
هایی که این سرویس را در اختیار مشتریان خود قرار 
داده اند، چندی پیش از نسخه اولیه نئوبانک خود با نام 
نئوبانک هوشمند فردا رونمایی کرد. البته با این تفاوت 
که بانک ایران زمین با همکاری شرکت آرمان وفاداری 
آریــا به عنوان بــازوی فناوری این بانک و مشــارکت 
هلدینگ های وب یکی از مجموعه های فعال در حوزه 
صنعت ارتباطات، توانست سرویسی فراتر سرویس های 
بانکی ارائه کند. به گفته ســید محمد حســین استاد 
مدیر امور روابط عمومی بانک ایران زمین، “فردا بانک” 
یک مزیت رقابتی مهم دارد، که بر این اســاس ایجاد 
بستر و زیرساخت لازم با هدف ارائه خدمات سفارشی 
و شخصی سازی شــده برای صنایع مختلف از جمله 
مجموعه هلدینگ هــای وب که بتواننــد به صورت 
تخصصی ســرویس ها و خدمات شان را به مشتریان 
خود ارائه دهد، در دســتور کار قرار گرفته است. مدیر 
امور روابط عمومــی بانک ایران زمین افزود: زمانی که 
یک بانک خدمات نئوبانک خود را محدود به امور بانکی 
ســاده همچون انتقال وجه یا خرید شــارژ کند، دیگر 
نئوبانک نیســت و تنها یک همراه بانک برای کاربران 
اســت. اما زمانی که یک صنعت یا تولیدکننده خاص 
وارد پروژه شــود، باعث می شود خدمات ویژه و ارزش 
افزوده در حیطه فعالیت آن مجموعه هم در دسترس 
مشتریان قرار گیرد و این همان مزیت رقابتی فردا بانک 
با سایر نئوبانک ها است. استاد خاطرنشان کرد: در آینده 
نزدیک ارائه سرویس نئوبانک ها باید در فضای مجازی و 

شبکه های اجتماعی گسترش پیدا کنند.

خبر

مذاکرات ایران و روسیه در حوزه 
انرژی به کجا رسید؟

روز چهارشــنبه وزیر نفت با الکســاندر نواک، معاون 
نخست وزیر روسیه و هیئت عالی رتبه این کشور دیدار 
داشــت و در ایــن دیدار مباحث مختلفــی در زمینه 
افزایش همکاری ها مطرح و در نهایت اعلام شد ظرف 
یک سال و نیم آینده ســقف مبادلات تجاری این دو 
کشــور به ســالانه ۴۰میلیارد دلار می رسد. در حوزه 
انــرژی نیز توافقات خوبی صــورت گرفت. به گزارش 
ایســنا، مناسبات ایران و روســیه با توجه به مجاورت 
جغرافیایی و اشتراک در بسیاری از مسائل بین المللی 
در ســال های اخیر ماهیت راهبردی پیداکرده است. 
به طور طبیعی آنچه این مناسبات راهبردی را تقویت، 
پایدار و اثربخش برای دو کشــور می کند، گســترش 
همکاری ها به حوزه های اقتصادی و به ویژه انرژی است 
که ما جلوه های این همــکاری را در بازار جهانی نفت 
به خوبی می بینیم. منتها هنوز این شــکل از مناسبات 
راهبردی به حوزه همکاری های دوجانبه در نفت و گاز 
به صورت واقعی تبلور پیدا نکرده است. در زمستان سال 
گذشــته برای این مهم مذاکراتی بین دو کشور برقرار 
شد که نتایج روشنی را در بر داشت اما مذاکرات چند 
روز پیــش با بنای محکم تری پیش رفت و آن طور که 
جواد اوجی وزیر نفت نیز اعلام کرده، توافق های خوبی 
صورت گرفته اســت؛ به طوری که هم در بحث توسعه 
میدان های مشترک، میدان های مستقل نفت و گاز و 
سرمایه گذاری های مشــترک و در حوزه پتروشیمی، 
دانش فنی، صدور کاتالیســت ها و بحث ســوآپ گاز، 
ســوآپ فرآورده های نفتی و حتی نفت خام در قالب 
کارگروهی مشترک توافق های خوبی انجام شد. وی با 
اشاره به اینکه سقف رقم کنونی مبادلات تجاری ما با 
روسیه چهار میلیارد دلار است، تصریح کرد: با توجه به 
ظرفیت هایی که هر دو کشور دارند برنامه ریزی کرده ایم 
که این سقف را سالانه به ۴۰میلیارد دلار برسانیم. وزیر 
نفت درباره زمان تحقق هدف مبادلات تجاری سالانه 
۴۰میلیارد دلار با روســیه نیز گفت: با این توافق ها و 
تفاهم نامه ها که بعضی از آن ها هم در حوزه انرژی منجر 
به قرارداد شــده است ظرف یک و نیم سال آینده و با 
برنامه ریزی که در دستور کار داریم به سقف ۴۰میلیارد 

دلار در سال در روابط تجاری ایران و روسیه برسیم.
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه نیز در این 
دیدار با اشــاره به اینکه همکاری های ایران و روســیه 
همه جانبه است، گفت: این همکاری ها اخیراً از پویایی 
خاصی برخوردار شده است و ما باید توافق های مهمی 
را که در ســطح رؤســای جمهوری ایران و روســیه 

حاصل شده است، اجرایی کنیم.
 این تعامل می تواند دوسر برد باشد

محمــد خطیبی، نماینده ســابق ایــران در اوپک در 
خصــوص تأثیرات و فرصت هــای افزایش همکاری با 
روســیه در حوزه انرژی به ایسنا گفت: همکاری ایران 
و روسیه با توجه به پتانســیل های دو کشور می تواند 
مثبت و قابل توجه باشــد. این دو کشور حداقل در سه 
ســازمان انرژی با یکدیگر پیمان بسته اند و حضور در 
این ســازمان ها می تواند به توسعه روابط کمک کند؛ 
ضمن اینکه روس ها در بسیاری از شرکت ها در بخش 
بالادستی ســرمایه گذاری کردند و این شرکت ها توان 
ایــن را دارند که هــم در بخش بالادســتی و هم در 
بخش پایین دستی توســعه را رقم بزنند. وی با اشاره 
به پتانســیل و توانمندی روس ها در حوزه نفت، اظهار 
کرد: در حوزه نفت می توانیم با روس ها همکاری داشته 
باشــیم اما به شرط آن که اســنادی که توسط مقامات 
سیاســی امضا می شــوند، مورد پیگیری قرار گیرند و 
شــرکت ها موردحمایت باشند تا بتوانند این اهداف را 
دنبال کنند ولی اگر در حد امضا باشــد، شرایط مانند 
گذشته می شــود. این کارشناس ارشــد حوزه انرژی 
با تأکید بر اینکه در گذشــته از این نوع امضاها بسیار 
داشــتیم گفت: این مشــکلات باید برطرف شوند. با 
امضای یــک تفاهم نامه نمی توان خیلــی امیدوار بود 
و بایــد تا آخرین مرحله این مســئله را پیگیری کرد 
و هر جا با هر مشــکلی مواجه شــد، باید در بالاترین 
سطح موردبررسی و حمایت قرار بگیرد تا وارد مرحله 
اجرایی شود. خطیبی با اشاره به رقابت ایران و روسیه 
و تأثیر این مسئله در پیشبرد اهداف، گفت: این مسئله 
می تواند تبدیل به همکاری شود. اگر این اتفاق بیفتد، 
هر دو طرف می توانند سود ببرند، بنابراین این تعامل 
می تواند تبدیل به فضایی شود که در آن، هر دو طرف 
بتوانند منافعی را به دست آورند. به گفته وی، همه این 
موارد باید در قالب شــرکت ها دیده شود و دولت ها از 
شــرکت ها حمایت کنند تا این دو کشور در یک فضا 
با یکدیگر همکاری کنند. امکان فعالیت های مشترک 
نیز برای دو کشــور وجود دارد که اجرای آن نیازمند 
پیگیری و حمایت دولت هاست تا بتواند نتیجه مطلوب 

را حاصل کند.

خبر

همدلی| فاطمه آقایی فرد: به نظر می رسد 
لابی خودروسازان برای تولید همچنان ادامه 
دارد و حتی پای ســازمان اســتاندارد نیز به 
این بازی باز شده است. در شرایطی که گفته 
می شد سمند و تیبا دیگر از سوی ایران خودرو 
و سایپا تولید نخواهد شد، سازمان استاندارد 
اولتیماتــوم جدیــدی به این شــرکت ها در 
خصوص کیفیت دو نوع از اتومبیل هایشــان 
داده که اتفاقاً با تصمیم قبلی آن ها همخوانی 
دارد. اواسط اسفند سال گذشته بود که معاون 
بازاریابی و فروش ایران خودرو گفت: »در سال 
۱۴۰۱ خودروهای ۴۰۵ و سمند از مدار تولید 
خارج می شود.« چند وقت پیش هم مدیرعامل 
سایپا گفته بود: »در سال ۱۴۰۱ تیبا از زنجیره 
تولید شرکت سایپا حذف و آریا به خط تولید 
اضافه می شــود.« نکته قابل توجه اما در میان 
صحبت های چند وقت پیش مدیرعامل سایپا 
بود: »در شرکت سایپا تولید تیبا  77میلیون 
و ۴۰۰هزار تومان زیان دارد، در ســال ۱۴۰۱ 
تولید این خودرو متوقف و خودرو آریا  به خط 
تولید اضافه خواهد شــد. تمام تمرکز ما روی 
یک تولید موتور بر اســاس نقشــه و مدارک 
ســاخته خواهد شــد که اولین آن اکنون در 
دست آزمایش است که ســرمایه گذاری آن 
۱۵هزار میلیارد تومان اســت.« این یعنی بر 
اســاس برآوردها، تولید تیبا در سایپا حدود 
بیش از 7۵میلیون برای این شرکت زیان دارد. 
همچنین گفته می شود تولید خودروی سمند 
نیز ۵3میلیون تومان برای ایران خودرو زیان 
به همراه دارد، ســؤال این است که سازمان 
اســتاندارد برای جلوگیری از زیــان این دو 
خودروساز مجوز تولید این دو خودرو را تأیید 
نکرده یا اینکه واقعاً بحث ایمن سازی در میان 
است. درصورتی که بحث ایمنی مطرح است، 
چرا هیچ تصمیمی بــرای دیگر خودروهای 
این شرکت ها که تحت شرایط یکسان تولید 
می شــوند و پلتفرم این خودروها یکی است، 
گرفته نشــده؟ سؤالی که مطرح می شود این 
اســت، آیا کیفیت ساینا از تیبا بیشتر است؟ 
ناگفته نماند این تصمیم از ســوی ســازمان 
اســتاندارد در شرایطی گرفته شده که حدود 
2۰سال از تولید سمند و ۱۰سال از تولید تیبا 
می گذرد، اینکه این ســازمان بعد از گذشت 
ســال ها از تولید این خودروها و درســت در 
زمانی که خودروسازها از زیان ده بودن تولید 
این خودروها خبر می دهند، تصمیم به عدم 
صدور تأییدیه اســتاندارد داده، جای ســؤال 
دارد که باید از سوی سکان داران این سازمان 
شفاف ســازی شــود. باید پذیرفت بسیاری 
از خودروهــای داخلی از ایمنــی، امکانات و 
اســتحکام کافــی برخوردار نیســتند و باید 
تصمیمات گرفته شده تک بعدی نباشد. حالا 
چند ماه از این صحبت ها گذشــته و سازمان 
اســتاندارد در شــرایطی که انتقاد از کیفیت 
خودروهای داخلی شــدت گرفته، تصمیمی 
همسو با این خودروسازها گرفته تا از تمدید 
اعتبار ایمنی خودروهای سمند، تیبا و تیبا2 
خودداری کند. به گفته مصطفی آجرلو، رئیس 
روابط عمومی سازمان ملی استاندارد، به دلیل 
عیوب پرتکرار، ایمنی و عملکرد تیبا یک، تیبا 
دو و سمند، اعتبار ایمنی عملکرد آن ها مجدداً 
تمدید نخواهد شــد و این خودروها از تمدید 
اعتبار حذف شــدند. موضوعی که عملًا نذر 
روغن ریخته شده است. رئیس سازمان ملی 
استاندارد همچنین با اشــاره به توقف تولید 
خودروهای ناایمن و بی کیفیت گفته است تا 
پایان ســال جاری بخش عمده ای از تولیدات 
فعلــی از چرخه تولید حذف می شــوند. این 
خبر حالا در صدر اخبار اقتصادی قرارگرفته 

و در روزهای اخیر با واکنش های بســیاری از 
ســوی کاربران شــبکه های اجتماعی همراه 
شده است. در شرایطی که پلتفرم بسیاری از 
خودروهای ایران خودرو و سایپا در یک سطح 
است، سؤالی که می توان مطرح کرد این است 
که آیا دیگر محصولات این خودروسازها هم 
بررسی شده؟ به نظر می رسد در شرایطی که 
دیگر خودروهای این دو غول خودروسازی هم 
چنگی به دل نمی زند، سازمان ملی استاندارد 
برای اینکه آب ها از آسیاب بیفتد فقط دست 
روی تعداد محدودی از این اتومبیل ها گذاشته 
که همسو با سیاست های این شرکت ها قرار 
بود کنار گذاشته شــوند، حالا هم گویا هیچ 
تصمیم جدیدی برای دیگر خودروهای این دو 
شــرکت ندارد. این در حالی است که ناایمن 
و غیراســتاندارد بودن بسیاری از خودروهای 
تولید داخل ســبب شــده در کنار معضلات 
جــاده ای و عدم رعایت برخــی قوانین حوزه 
حمل ونقل، ایران در صدر فهرست کشورهای 
دارای »بیشــترین تلفات جاده ای« قرار گیرد 
و تحت چنین شرایطی فقط دو خودرو است 
که از سوی سازمان ملی استاندارد لغو تمدید 
اعتبار شــده؛ بی شــک در آمار بی کیفیتی و 
تصادفات می  توان نام دیگر خودروهای داخلی 
در کنار تیبا و سمند را نیز مشاهده کرد. این 
در حالی اســت که فقط ایــن دو خودرو زیر 
ذره بین سازمان استاندارد رفته. عجیب اینکه 
از استاندارد بودن دیگر خودروهای این شرکت 
حرفی به میان نیامده. این موضوع باعث شده 
تا ذهنیت منفی در میان افکار عمومی ایجاد 
شود؛ شاید هنوز شرکت های خودروسازی در 
اندیشــه توقف دیگر خودروهایشان نیستند، 
یا می خواهند جلوی ضررهای ناشی از تولید 
سمند و تیبا را بگیرند و با سازمان استاندارد 
در ایــن زمینه لابی کرده اند. ســؤال دیگری 
که مطرح می شــود این اســت کــه تکلیف 
خریداران این خودروهای بی کیفیت چیست 
و در شرایطی که خط تولید خودروهای آن ها 
متوقف شده، چه سیاســتی برای این عده از 
مالکان خودروها باید در نظر گرفته شود؛ حال 
یا فراخوان بــرای اصلاح کیفیت خودروهای 
فروخته شده داده شــود یا این اتومبیل های 
از رده خارج توســط انواع استاندارد جایگزین 
شــوند. این مطالبه از سوی خریداران سمند 
و تیبا در شرایطی است که بر اساس آخرین 
تأییدی که برای این خودروها انجام شده بود، 
منابع تأمین کننده قطعات آن ها بسیار تغییر 
کرده و باید سازمان ملی استاندارد مجدد این 

خودروها را رصد و تأییدیه صادر کند.
 احتمالاً این خودروها وارد می شوند

در شــرایطی که سازمان استاندارد فقط خط 

تولیــد خودروهای زیــان ده را متوقف کرده، 
گمانه زنی هــا درباره واردات خودرو بیشــتر 
هم شــده است. تازه ترین خبرها حاکی از آن 
اســت که احتمالاً خودروهای وارداتی در بازه 
قیمــت 7 تا 2۰هزار دلار باشــد. به گزارش  
خبرآنلایــن، هر روز که می گــذرد، از تعداد 
مخالفــان واردات خودرو کم می شــود و بر 
تعداد موافقان آن افزوده می شــود؛ آن هم به 
دلیل کیفیت پایین خودروهای تولید داخل. 
قرار است به زودی واردات خودرو در چارچوب 
سیاست های ارزی و سقف های تعیین شده از 

سوی بانک مرکزی از سر گرفته شود.
طبــق اعــلام وزارت صمــت، خودروهایی 
می توانند وارد ایران شــوند کــه اول حجم 
موتــور آن ها بین ۱۵۰۰ تا 2۵۰۰سی ســی 
باشــد و دوم ســقف قیمت آن هــا بین 2۰ 
تــا 2۵ هزار دلار باشــد؛ اگرچــه پیش ازاین 
گفته شده بود که سقف قیمتی 7هزار دلار و 

حجم موتور هزار سی سی تعیین شده است.
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن  البته 
مجلس در تازه ترین اظهارنظر گفته اســت؛ 
خودروهای وارداتی در بازه قیمت 7 تا 2۰هزار 
دلار اســت و نظارت بر واردات بــر این بازه 
قیمت بر اساس ثبت سفارش ها انجام خواهد 
شد. سید جواد حسینی کیا متذکر شده؛ این 
موضوع هنوز در بحث های کارشناسی مطرح 
اعلام است. به زودی قیمت 7 تا 2۰هزار دلار 
اعلام می شود. این بازه قیمت باعث ممانعت از 

ورود ماشین های لوکس می شود.
جلیل رشیدی کوچی، نماینده مرودشت نیز 
اخیراً اعلام کرده؛ کف و سقف قیمت واردات 
خــودرو 7 تا 2۰هــزار دلار اســت. مالیات، 
عــوارض و گمرکی خودروهای وارداتی نیز بر 
اســاس نوع خودرو از ۱۰ تا 7۵درصد در نظر 

گرفته می شود.
 خودروهای ارزان می آیند؟

در این میان، آن طور که وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در خصوص واردات خودرو اعلام است؛ 
کلیات آیین نامه واردات خودرو تصویب شــده 
و هیچ انحصــاری در  واردات  خودرو وجود 
ندارد. به گفته وی، دولت به دنبال واردکردن 
خودرو اقتصادی اســت که عموم مردم از آن 
بهره مند شوند. بر همین اساس، گمانه زنی های 
متعددی دربــاره خودروهایی کــه احتمالاً 
وارد بازار ایران خواهد شــد، مطرح می شود. 
بااین حال، پیش بینی ها در این راستاست که 
خودروها در بازه قیمتــی 7 تا 2۰هزار دلار، 
یعنی در حدود 3۰۰ تــا ۵۰۰میلیون تومان 
خواهد بــود که خودروهایــی با قیمت هایی 

اقتصادی و تقریباً متوسط است.
بر همین اساس، واردات خودروهایی همچون 

نیسان، کیا، هیوندای، سوزوکی، رنو، ام جی و 
میتسوبیشی مطرح می شوند. برای نمونه، در 
بین خودروهای کــره ای موجود در بازارهای 
جهانی که حجم موتــور آن ها بین ۱۵۰۰ تا 
2۵۰۰سی ســی و قیمت آن ها نیز تا 2۵هزار 
دلار باشــد، می توان به Kia K۵ 2۰2۱ اشاره 
کرد؛ قیمت این خودرو در بازارهای جهانی 23 
هزار و ۵۹۰دلار اســت و حجم موتور آن نیز 

۱۵۹۸سی سی است.
Kia Forte 2۰2۱ یکی دیگر از خودروهای 
کره ای است که با حجم موتور ۱۹۹۹سی سی 
و قیمتی بالغ بر ۱7هــزار و ۸۹۰دلار امکان 

واردات آن فراهم است.
طبق بررســی های صورت گرفتــه، واردات 
بــا   Hyundai Elantra خــودرو 2۰22 
حجم موتور دو هزار سی ســی و قیمتی بالغ 

بر 2۱هزار و 2۴۵دلار می تواند صورت گیرد.
Hyundai Accent 2۰22 نیــز با قیمتی 
بالــغ بــر ۱7هــزار و ۵۹۰ و حجــم موتور 
۱۶۰۰سی ســی دیگر خودرو کره ای است که 

امکان واردات آن فراهم است.
در این میان، برخــی گزارش ها حاکی از آن 
است که سوزوکی دزایر )Dzire( مدل 2۰22 
اتوماتیک با موتور ۱.2لیتری و مصرف سوخت 
شش لیتر در هر ۱۰۰کیلومتر پیمایش، شاید 
یکی از مدل های مدنظر باشد. این خودرو در 
بازار امارات بــا قیمت 3۶هزار و ۹۰۰درهمی 
عرضه شــده که با احتساب هر درهم هشت 
هزار و ۴۰۰تومان، حدود 3۱۰میلیون تومان 

قیمت خواهد داشت.
میتسوبیشی اتریج )Attrage( مدل 2۰22 
اتوماتیــک با حجم موتــور ۱.2لیتری نیز با 
قیمــت 3۶هزار و ۹۰۰درهمی عرضه شــده 
که حــدود 3۱۰میلیون تومان قیمت خواهد 

داشت.
 آغاز واردات خودرو چه تأثیری بر بازار 

می گذارد؟
در این شــرایط، درحالی که بــازار خودرو در 
فضای ناآرام و متلاطمی قرار دارد، این سؤال 
مطرح است که آیا واردات خودروهای خارجی 
می تواند زمینه را برای تعدیل بازار مهیا کند؟ 
امیرحسن کاکایی، کارشناس صنعت خودرو 
در این خصوص گفته؛ این روزها شاهد افزایش 
قیمت  خودروهای داخلی هستیم و خودرویی 
که قرار است وارد ایران شود، اصلاً در این رنج 

قیمتی نیست که بتواند تأثیری به جا بگذارد.
وی بــا تأکید بــر اینکه بحران بــازار خودرو 
تنهــا معطوف به عــدم واردات نیســت، به 
گــران شــدن هزینه تولیــد اشــاره کرده و 
متذکــر شــده؛ ادبیات اقتصادی باید در این 
حوزه مد نظر قــرار گیرد. درحالی که مقامات 
دولتی تمرکز خود را بر مبارزه با گران فروشی 
گذاشته اند، از تورم و عامل گرانی غفلت شده 

است. 
وی تأکیــد کــرده؛ موضوع در ایــران اصلًا 
گران فروشی نیســت بلکه گران تمام شدن 
تولید است. تورم ســبب شــده قیمت تولید 
بــالا بــرود و در نتیجــه محصــولات گران 
شــوند. تا زمانی که اقتصاد به ســمت تولید 
کالاهایی بــا ارزش بیشــتر نرود، مســائل 
و مشــکلات  ما حل نخواهد شــد. به گفته 
وی، در حوزه صنعت خــودرو نیــز با همین 
معضــل مواجهیم. تولیدات ایــران به لحاظ 
کیفی و استاندارد و دانش و  فناوری عقب تر 
از اســتاندارد  جهانی هســتند اما در قیمت 
همپای آن ها حرکــت می کنند. به این ترتیب 
از یک ســو لازم اســت تورم مهار شــود و از 
ســوی دیگر تولید کالایی با کیفیت و دانش 

و فناوری بالا مد نظر قرار گیرد.

دو خودروی زیان ده از فهرست تمدید اعتبار سازمان استاندارد حذف شدند

نذر روغن ریخته دو خودروساز

همدلی| دبیر انجمــن واردکنندگان موبایل 
اتاق بازرگانی با اشــاره به بازگشــت آرامش 
به بــازار موبایل گفت: »با احتســاب ذخیره 
دستگاه های روشن نشده ماه های قبل، فراوانی 
کالا در ســطح عرضه کاملًا مشــهود است و 
جای نگرانی وجود ندارد.« امیر اســحاقی در 
گفت وگو با ایسنا با اشــاره به متعادل شدن 
عرضــه و تقاضا در بازار گفــت: »با توجه به 
میزان ثبت سفارش  و تخصیص ارز قابل توجه 
برای واردات آتی، برنامه ریزی لازم از ســوی 
بازرگانان جهت تأمین نیــاز بازار در ماه های 
آینده با همکاری وزارت صمت و بانک مرکزی 
صورت گرفته است. همچنین جهت جلوگیری 
از سوءاستفاده از واردات رویه مسافری آیفون 
از هرگونه سفته بازی، تلاش  و اقدامات جدی 
از سوی نهادهای متولی صورت گرفته است.« 
وی ادامه داد: »در خصــوص کالاهای بالای 
۶۰۰دلار با توجه به رفع مشکلات سامانه ای 
و رفع احتمال ممنوعیت دائمی واردات، شاهد 
کاهش قیمت و بازگشــت آرامــش به بازار و 
جلوگیری از ســوداگری و سفته بازی در بازار 
هستیم.« دبیر انجمن واردکنندگان موبایل اتاق 
بازرگانی ضمن عادی دانستن وضعیت تأمین 

و عرضه در بازار موبایل، از واردات بیش از دو 
میلیون و 2۴۰هزار دستگاه موبایل به کشور 
از ابتدای ســال جاری تا پایان اردیبهشت ماه 
خبر داد و تأکید کرد که با احتســاب ذخیره 
دستگاه های روشن نشده ماه های قبل، فراوانی 
کالا در ســطح عرضه کاملًا مشــهود است و 
جای نگرانی وجود ندارد. اســحاقی گفت: »از 
ابتدای سال جاری با افزایش واردات از طریق 
رویه مسافری روبروی بودیم؛ تا جایی که در 
فروردین ماه تعداد 2۴هزارو ۵۴۰دستگاه و در 
اردیبهشت 37هزار ۱۶۰دستگاه موبایل آیفون 
از طریق رویه مســافری وارد کشور شد. این 
در حالی اســت کــه واردات قانونی این برند 
توسط شرکت ها طی دو ماه اخیر تا سه برابر 
کاهش داشته است.« وی خاطرنشان کرد: »با 
توجه به تصمیم و برنامه ریزی دولت و وزارت 
صمــت برای حفظ آرامش بازار و با تأمین ارز 
تخصیص های موجود، پیش بینی می شود در 
ماه های آتی نیــاز بازار به طور کامل با واردات 
تجاری برطرف شــود و اقدامات ســفته بازی 
و التهاب آور سوءاســتفاده کننــدگان از رویه 

واردات مسافری به سنگ خواهد خورد.«
وی افــزود: »می توان با تعامــل و همکاری 

بیــن بخــش خصوصــی و وزارت صمــت، 
راهکارهای مفیدی را در حوزه افزایش نظارت 
سیســتمی بر زنجیره واردات و توزیع موبایل 
و برنامه ریزی بــرای تأمین منظم و موردنیاز 
بازار با درنظرگرفتن ملاحظات صرفه جویی در 

منابع ارزی و حفظ آرامش دائمی بازار تبیین 
و تدوین کرد. در همین راستا سیاست گذاری 
لازم در کمیته تجهیزات سیم کارت خور وزارت 
صمت با حضور ذی نفعان دولتی و خصوصی 

به زودی صورت خواهد گرفت.«

بازگشت آرامش به بازار موبایل


